

## ARAB REPUBLIC OF EGYPT

- Capital: Cairo
- Official Language: Arabic
- Total Population: 81,121,000
- Under-five mortality rate: 21/1000 live births
- Human Development Index: 113/182
- Expected years of schooling (of children under 7): 11 years for children under 7 years of age
- Life Expectancy: 72.93 years



The “Manara Network: A civil society for Child’s Rights” was designed and implemented by Save the Children Sweden (SCS) in collaboration with the International Bureau for Children’s Rights (IBCR), along with local civil society organisations (CSOs) from the Middle East and North Africa. The objective of the project is to contribute to the effective development and implementation of policies, strategies, and legislation in line with the Convention on the Rights of the Child throughout the region. The project aims to establish a regional child rights network of CSOs in the region by supporting and strengthening the capacity of local organisations in four main areas: analysis and reporting, coordination and networking, advocacy, and child rights programme mainstreaming. Funding for this project was made possible thanks to the Swedish International Development Agency.

### Commendable practices

#### The Inclusive Education Network

Caritas Egypt, Save the Children UK and The Support, Education, Training for Inclusion Centre (SETI) have jointly initiated and supported the Inclusive Education Network, funded by the European Commission. The network was established in 2007 for the most active NGOs involved in the inclusion of children with disabilities as the main vehicle for advocacy and promoting inclusive education in Egypt at all levels. More than 20 NGOs were included in the network by the 2011. During the initial phase of the development, some of its members managed to influence the development of the 5-years national strategy of the Ministry of Education (2007-2012) which led to contribute to the adoption of an inclusive approach to the primary education system for the first time in Egypt. The ‘Inclusive Education Network’ led and coordinated intensive advocacy work in Egypt that resulted in issuing two Ministerial decrees, the first one in April 2009 and the second in July 2011, allowing and regulating the inclusion of more than one million children with disabilities, who were not benefiting from any kind of education, into the mainstream education. The Inclusive Education Network is officially recognised by the Ministry of Education as the main partner to develop and support the Ministry’ inclusion plans. The network is also represented through its founder as expert member in the National Inclusion Committee of the Ministry of Education to follow up and support the implementation of the 5-year national strategy and plan for the inclusion and education of children living with a disability.

#### Children Legal Assistance Unit

Since November 2008, the Egyptian Coalition for Child’s Rights (ECCR) in cooperation with the Egyptian Foundation for Advancement of the Childhood Condition has established a “Children Legal Assistance Unit”. The unit aims at providing both legal and psychological support for children and to work on reconciliation principle for children before taking them to the prosecution by: providing centralised legal assistance units, psychosocial support and family counselling units, training and empowering workers involved with juveniles such as lawyers or psychologists on the international conventions and charters and encouraging the establishment of independent judicial system. The project is still functioning. Between 2009 and 2011, 3,500 children received legal assistance, 1,450 cases received legal consultations, 2,200 cases received social and psychological support and 250 lawyers and 250 social specialists have been trained.

### Current Status of Children’s Rights

Egypt ratified the Convention on the Rights of the Child (CRC) on 6 July 1990, and has subsequently submitted four State reports to the Committee on the Rights of the Child (Committee) until 2008. Two alternative reports were submitted to the Committee. Egypt acceded to the Optional Protocol to the Convention on the Rights of the Child on the sale of children, child prostitution and child pornography on 12 July 2002 and submitted its initial report on 30 March 2010. Egypt ratified the Optional Protocol to the Convention on the Rights of the Child on the involvement of children in armed conflict on 6 February 2007 and submitted its initial report on 5 February 2010. An alternative report was submitted. The Committee issued its latest Concluding Observations pertaining to the CRC and its Protocols in July 2011, that is, six months after the beginning of the Revolution. Since these last Concluding Observations, Egypt adopted a plan of action for the next 10 years with several initiatives to be implemented to cover all issues related to children. The State in Egypt has traditionally played a major role in promoting and protecting children’s rights as the National Council for Childhood and Motherhood (NCCM) has been collaborating with civil society organisations. Amongst other changes, the Child Law no 126 of 2008 has brought major advancements in the protection of children’s rights by amending the previous 1996 Child Law as well as the civil status law, the criminal code and the criminal procedure code. However, the January 2011 Revolution has resulted in the dissolution of the Parliament by the Supreme Council of Armed Forces which suspended the former Constitution while declaring of a temporary one. It has also resulted in changes amongst the institutions (changes of ministries) and new elections are to be scheduled. Therefore, government’s role has been affected. The State remains however committed to follow up on the recommendations of the Committee. In parallel to the State’s commitment, and independently of the political situation, international and local civil society organisations have been more organised and mobilised through associations or networks. They adopt a community-based-approach to reach grassroots population. As a result of the Arab Spring, Egypt finds itself amidst a time of uncertainty but also potential opportunity, as the groundwork for a new state is being established.

### Country partner organisation

The Egyptian Coalition for the Child’s Rights (ECCR) was established in year 1995, and is composed of 66 associations within 18 provinces. ECCR is coordinating the efforts between governmental and non-governmental organisations in various fields of childhood, and supports the rights of all Egyptian children without discrimination. Moreover, ECCR works to monitor and to implement the Convention on the Rights of the Child at national level.

Web: <http://www.fdpdegypt.org> | Email: [fdpd\\_egypt@gmail.com](mailto:fdpd_egypt@gmail.com) | Phone: + 20 (0) 2- 33 37 28 92

#### International and Regional Human Rights Conventions/Treaties

Convention on the Rights of the Child (CRC)
Protocol to the CRC - Children and armed conflict
Protocol to the CRC - Sale of children,
Elimination of Racial Discrimination (ICERD)
Elimination of Discrimination against Women (CEDAW)
Optional Protocol to CEDAW
IC - Economic, Social, and Cultural Rights (ESCR)
IC - Civil and Political Rights (ICCPR)
Protocol to the ICCPR
Second Protocol to the ICCPR
Convention Against Torture (CAT)
Protocol to the CAT
Rights of Persons with Disabilities (CRPD)
Protocol to the CRPD
Protection from Enforced Disappearance
Status of Refugees
Protocol relating the Status of Refugees
Reduction of Statelessness
Protection of the Rights of All Migrant Workers
Convention - Suppression of the Traffic in Persons
Palermo Protocol - Trafficking in Persons
Consent to Marriage
ILO C-138 – Minimum age for employment
ILO C-182 – Child Labour
Intercountry Adoption
Civil Aspects of International Abduction
Discrimination in Education
Geneva Convention (I)
Geneva Convention (II)
Geneva Convention (III)
Geneva Convention (IV)
Geneva Protocol I
Geneva Protocol II
Rome Statute of the International Criminal Court
Ottawa Treaty - Landmines
Firearms Protocol
Convention on Cluster Munitions

Ratified/Accession
  Signature

No action



- العاصمة: القاهرة
- اللغة الرسمية: اللغة العربية
- عدد السكان: 81.121.000
- معدل وفيات الأطفال تحت سن الخامسة: 21/1000 ولادة
- مؤشر التنمية البشرية: 113/182
- سنوات الدراسة المتوقعة: 11
- سنوات للأطفال تحت سن السابعة
- متوسط العمر المتوقع: 72.93 سنوات



"شبكة منارة: مجتمع مدني لحقوق الطفل" من تصميم وتنفيذ المنظمة السويدية لرعاية الأطفال بالتعاون مع المكتب الدولي لحقوق الطفل، إلى جانب منظمات المجتمع المدني من الشرق الأوسط وشمال أفريقيا. يهدف المشروع إلى المساهمة في وضع وتنفيذ سياسات واستراتيجيات وتشريعات تتماشى مع اتفاقية حقوق الطفل في المنطقة، ويسعى المشروع إلى إنشاء شبكة إقليمية لحقوق الطفل تضم منظمات المجتمع المدني في المنطقة من خلال دعم قدرات المنظمات المحلية وتعزيزها في أربعة مجالات هي: التحليل ورفع التقارير، والتنسيق والتشبيك، والمناصرة، ودمج برنامج حقوق الطفل. وحظي هذا المشروع بالتمويل بفضل وكالة التنمية الدولية السويدية.

## الممارسات الفضلى

### الشبكة المصرية للتعليم الدمجي

أطلقت كل من جمعية كاريتاس مصر والمنظمة البريطانية لرعاية الأطفال ومركز سيتي للدعم والتعليم والتدريب للدمج الشبكة المصرية للتعليم الدمجي الممولة من قبل المفوضية الأوروبية. أنشئت الشبكة سنة 2007 وضمت أكثر المنظمات غير الحكومية نشاطاً في مجال دمج الأطفال ذوي الإعاقات باعتبارها المحرك الأساسي للمناصرة وتعزيز التعليم الدمجي في مصر على كل المستويات. وكانت أكثر من 20 منظمة غير حكومية قد انضمت إلى الشبكة بحلول سنة 2011. وفي خلال المرحلة الأولية، تمكن بعض أعضائها من التأثير على تطوير الخطة الوطنية الخمسية لوزارة التربية (2012-2007) التي ساهمت في اعتماد مقاربة دمجية في نظام التعليم الابتدائي لأول مرة في مصر. أطلقت الشبكة المصرية للتعليم الدمجي ونسقت جهوداً مكثفة للمناصرة أدت إلى إصدار مرسومين وزاريين، الأول في نيسان/أبريل سنة 2009 والثاني في تموز/يوليو سنة 2011، ما سمح بتنظيم دمج أكثر من مليون طفل ذي إعاقات في قطاع التربية بعد أن كانوا محرومين من أي نوع من التعليم. والشبكة المصرية للتعليم الدمجي معترف بها رسمياً من وزارة التربية كونها الشريك الأساسي لتطوير خطط الدمج في الوزارة وتقديم الدعم لها. وتتمثل الشبكة من خلال مؤسستها كعضو خبير في لجنة الدمج الوطنية في وزارة التربية من أجل متابعة ودعم تطبيق الخطة الوطنية الخمسية والتخطيط لدمج الأطفال ذوي الإعاقات وتعليمهم.

### وحدة المساعدة القانونية للأطفال

أشأ الائتلاف المصري لحقوق الطفل منذ شهر تشرين الثاني/نوفمبر سنة 2008 بالتعاون مع المؤسسة المصرية للنهوض بأوضاع الطفولة "وحدة المساعدة القانونية للأطفال". نعى هذه الوحدة بتأمين الدعم القانوني والنفسي للأطفال وبتطبيق مبدأ المصالحه للأطفال قبل محاكمتهم؛ تأمين وحدات مساعدة قانونية مركزية، ووحدات المشورة الأسرية والدعم النفسي، وتمكين العاملين مع الأحداث مثل المحامين أو الأخصائيين النفسيين وتدريبهم حول الاتفاقيات والمواثيق الدولية، والتشجيع على إنشاء نظام قضائي مستقل. وما زال هذا المشروع فاعلاً حتى الآن. وفي ما بين سنة 2009 وسنة 2011، تلغى 3500 طفل المساعدة القانونية، وحظيت 1450 قضية بمشاورات قانونية، وحصلت 2200 قضية على الدعم الاجتماعي والنفسي، وجرى تدريب 250 محامياً و250 أخصائياً اجتماعياً.

## الوضع الحالي لحقوق الأطفال

صدقت مصر على اتفاقية حقوق الطفل بتاريخ 6 تموز/يوليو سنة 1990 ورفعت منذ أربعة تقارير دولة إلى لجنة حقوق الطفل حتى العام 2008، ورفعت تقريران بديلان إلى اللجنة. انضمت مصر إلى البروتوكول الاختياري لاتفاقية حقوق الطفل بشأن بيع الأطفال وبغاء الأطفال والمواد الإباحية عن الأطفال والمواد الإباحية عن الأطفال في 12 تموز/يوليو سنة 2002 وقدمت التقرير الأول بتاريخ 30 آذار/مارس سنة 2010. وصدقت مصر على البروتوكول الاختياري بشأن اشتراك الأطفال في الصراعات المسلحة بتاريخ 6 شباط/فبراير سنة 2007. وقدمت التقرير الأول بتاريخ 5 شباط/فبراير سنة 2010. ورفعت تقريراً بديلاً بهذا الشأن، وبدورها أصدرت اللجنة ملاحظاتها الختامية الأخيرة حول اتفاقية حقوق الطفل والبروتوكولين الاختياريين في تموز/يوليو سنة 2011، أي بعد 6 أشهر من انطلاق الثورة. ومنذ إصدار تلك الملاحظات الختامية، اعتمدت مصر خطة عمل للسنوات العشر المقبلة تتضمن تطبيق عدة مبادرات تغطي كل المسائل المتعلقة بالأطفال. اضطلعت الدولة في مصر بدور أساسي في تعزيز حقوق الطفل وحمايتها فتعاون المجلس القومي للطفولة والأمومة مع منظمات المجتمع المدني. ومن بين التغييرات المختلفة، أحرز قانون الطفل رقم 126 لعام 2008 تقدماً ملحوظاً لجهة حماية حقوق الطفل من خلال تعديل قانون الطفل السابق لعام 1996 وقانون الأحوال الشخصية وقانون العقوبات وقانون أصول المحاكمات الجزائية. لكن الثورة التي انطلقت في العام 2011 أدت إلى حل مجلس الشعب بقرار المجلس الأعلى للقوات المسلحة ما علق الدستور السابق حيث جرى الإعلان عن تطبيق دستور مؤقت. وأحدث ذلك أيضاً عدة تغييرات في المؤسسات (تغيير الوزارات) ومن المتوقع إجراء انتخابات جديدة. كل ذلك أثر على دور الحكومة لكن الدولة ما زالت ملتزمة بمتابعة توصيات اللجنة، بالتوازي مع التزام الدولة وبعيداً عن الوضع السياسي، جرى تنظيم عمل منظمات المجتمع المدني المحلية وحشدت جهودها ضمن جمعيات أو شبكات. فاعتمدت مقاربة مجتمعية للوصول إلى مختلف الشرائح الشعبية. صحيح أن مصر وجدت نفسها في ضوء الربيع العربي في حالة من عدم الاستقرار لكنها حالة حافلة بالفرص بينما يتم وضع أسس الدولة الجديدة.

## المنظمة الشريكة في مصر

أنشئ الائتلاف المصري لحقوق الطفل سنة 1995 وهو مؤلف من 66 جمعية في 18 محافظة، يعمل الائتلاف على تنسيق الجهود التي تبذلها المنظمات الحكومية وغير الحكومية في مختلف مجالات الطفولة، ويدعم حقوق كل الأطفال المصريين من دون أي تمييز. ويقوم الائتلاف بمراقبة وتطبيق اتفاقية حقوق الطفل على الصعيد الوطني.

الموقع الإلكتروني: <http://www.fdpdegypt.org> | البريد الإلكتروني: [fdpd\\_egypt@gmail.com](mailto:fdpd_egypt@gmail.com)

هاتف: 92 33 37 28 00 20 +

الاتفاقيات/المعاهدات الدولية والإقليمية لحقوق الإنسان
اتفاقية حقوق الطفل
البروتوكول الاختياري لاتفاقية حقوق الطفل بشأن اشتراك الأطفال في الصراعات المسلحة
البروتوكول الاختياري لاتفاقية حقوق الطفل بشأن بيع الأطفال وبغاء الأطفال والمواد الإباحية عن الأطفال
الاتفاقية الدولية للقضاء على التمييز العنصري بكافة أشكاله
اتفاقية القضاء على جميع أشكال التمييز ضد المرأة
البروتوكول الاختياري لاتفاقية القضاء على جميع أشكال التمييز ضد المرأة
العهد الدولي الخاص بالحقوق الاقتصادية والاجتماعية والثقافية
العهد الدولي الخاص بالحقوق السياسية والمدنية
البروتوكول الاختياري للعهد الدولي الخاص بالحقوق السياسية والمدنية
البروتوكول الاختياري الثاني للعهد الدولي الخاص بالحقوق السياسية والمدنية
اتفاقية مناهضة التعذيب وغيره من ضروب المعاملة أو العقوبة القاسية أو اللاإنسانية أو المهينة
البروتوكول الاختياري لاتفاقية مناهضة التعذيب وغيره من ضروب المعاملة أو العقوبة القاسية أو اللاإنسانية أو المهينة
اتفاقية حقوق الأشخاص ذوي الإعاقة
البروتوكول الاختياري لاتفاقية حقوق الأشخاص ذوي الإعاقة
الاتفاقية الدولية لحماية جميع الأشخاص من الاختفاء القسري
الاتفاقية الخاصة بوضع اللاجئين
البروتوكول الخاص بوضع اللاجئين
الاتفاقية بشأن خفض حالات انعدام الجنسية
الاتفاقية الدولية لحماية حقوق جميع العمال المهاجرين وأفراد أسرهم
اتفاقية منع الاتجار بالأشخاص واستغلال بغاء الغير
بروتوكول منع وتقميع ومعاقبة الاتجار بالأشخاص وبخاصة النساء والأطفال
اتفاقية الرضا بالزواج وحلح الأذى للزواج وتسجيل عقود الزواج
اتفاقية الحد الأدنى لسن العمل (رقم 138)
اتفاقية القضاء على أسوأ أشكال عمل الأطفال (رقم 182)
اتفاقية حماية الأطفال والتعاون في مجال التبني على الصعيد الدولي
الاتفاقية المتعلقة بالحوادث المدنية للاضطراب الدولي
اتفاقية مكافحة التمييز في مجال التعليم
اتفاقية جنيف الأولى لتحسين حال الجرحى والمرضى بقوات المسلحة في الميدان
اتفاقية جنيف الثانية لتحسين حال جرحى ومرضى وعرقى القوات المسلحة في البحار
اتفاقية جنيف الثالثة بشأن معاملة أسرى الحرب
اتفاقية جنيف الرابعة المتعلقة بحماية المدنيين في وقت الحرب
البروتوكول الإضافي لاتفاقيات جنيف بشأن حماية ضحايا النزاعات المسلحة الدولية (البروتوكول الأول)
البروتوكول الإضافي لاتفاقيات جنيف بشأن حماية ضحايا النزاعات المسلحة الدولية (البروتوكول الثاني)
نظام روما الأساسي للمحكمة الجنائية الدولية
اتفاقية حظر استعمار وحسين وإنتاج ونقل الأعمام المضادة للأفراد وتدمير تلك الأسلحة
بروتوكول مكافحة صنع الأسلحة الباردة وأجزاءها ومكوناتها والخردة والانتاج بها بصورة غير مشروعة
الاتفاقية بشأن الحد من الاختصاص العنقودية
تصديق/الانضمام
توقيع
عدم اتخاذ أي إجراء

